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ملخص البحث 


تنطلق الباحثة في ميدان بحثها هذا ، من أهمية موضوعه تطور مراحل العلمية الإبداعية لدى احد الفنانين العراقيين وهو الفنان (عامر خليل) من خلال تتبع تطور مراحل تنفيذ شكل نحتي لدى هذا الفنان ، فالإبداع هو في أساسه نشاط إنساني يتسم بالوعي ، والتوجه في مجال معين ، نحو هدف معين يتم تجاوزه إلى أهداف أخرى أكثر عمقاً وفائدة وأصالة . 


وبذلك ابتغت الباحثة في بحثها هذا دراسة ما يحدث فعلاً عندما يفكر المرء إبداعياً في حل بعض المشاكل أو إنتاج بعض النواتج الإبداعية الجديدة . 


تضمن البحث الحالي أربعة فصول ، احتوى الفصل الأول مشكلة البحث وأهميته والحاجة إليه وطبيعة الهدف وحدوده وتحديد مصطلحاته . 

وتضمن هدف البحث : 


كشف تطور مراحل بناء شكل نحتي لدى الفنان عامر خليل . 


أما حدود البحث التي تضمنها الفصل الأول ، فقد اقتصرت على الكشف عن تطور مراحل بناء شكل نحتي بعنوان (وجه) لدى الفنان (عامر خليل) والذي تم تنفيذه في كلية الفنون الجميلة جامعة بابل لعام 2006 . 


أما الفصل الثاني فقد تضمن الإطار النظري الذي احتوى على ثلاثة مباحث تناول المبحث الأول العملية الإبداعية ومراحلها . أما المبحث الثاني فانطوى على دراسة النظريات التي فسرت العملية الإبداعية، وفي المبحث الثالث تم دراسة أهم التحولات الأسلوبية التي مر بها الفنان (عامر خليل) في تجربته الفنية واحتوى الفصل الثالث على إجراءات البحث فقد استخدمت الباحثة المنهج الوصفي من خلال إحدى دراساته وهي دراسة حالة من اجل تتبع مراحل تنفيذ العمل الفني ، فقد استخدمت الباحثة الملاحظة والمقابلة أدوات لجمع البيانات ، ولم تقتصر الباحثة على الملاحظة العيانية وإنما استخدمت كاميرا رقمية وفوتوغرافية ، لغرض متابعة ما قد تغفل عنه الباحثة . 


أما الفصل الرابع فقد احتوى على نتائج البحث والاستنتاجات ، ومن النتائج التي تم الوصول إليها : 

1. العمل ينمو وينفذ في نفس الوقت ، أي ان الفنان (عامر خليل) لم يعتمد على مراحل إعداد أولية أي التهيؤ لإعداد عمل نحتي معين وهي أولى مراحل العملية الإبداعية . 

2. اندمجت مرحلة الاختمار مع مرحلة الإلهام عند الفنان (عامر خليل) في محاولة للتوفيق بين الفكرة والحقيقة الداخلية . 
3. عالج الفنان العمل النحتي وفق علامة الكل بالأجزاء منطلقاً من الكل إلى الجزء باستخدام تقنية الحذف أو الإضافة من خلال مادة الطين . 
4. اتسم الفنان بمرونة عالية وأصالة للعقل الإبداعي فالمرونة هي أمر لا يمكن الاستغناء عنه لكنها تعمل تحت التحكم المباشر للرؤية الأساسية . 
5. الطابع الأساسي للعمل والمقومات الأساسية للتعبير عنه كانت موجودة فعلاً في ذهن الفنان وبين حذف وإضافة ينمو العمل وينفذ في نفس الوقت . 
6. استخدم الفنان الأسلوب التعبيري في عمل أشكاله بصورة عامة وموضوعية البحث الحالي بشكل خاص لما يقتضيه هذا الأسلوب من تحريف بالأشكال . 
7. ركز الفنان كما هو الحال مع باقي أعماله الفنية على الرأس الإنساني كونه الحامل لتعابير الخوف والحزن والأسى التي شكلت موضوعة وهدف الفنان الرئيسي الذي أراد التعبير عنه . 
وتوصلت الباحثة إلى جملة من الاستنتاجات منها : 

1. لاحظت الباحثة وبحكم اطلاعها على اغلب اعمال الفنان (عامر خليل) ان الفنان يميل إلى تكرار الوجوه بملامح متقاربة وقد يكون ذلك لأسباب تتعلق بمرجعيات الفنان البيئية والتي تاثر بها إضافة إلى تراكم الخبرة لديه . 

2. إن فكرة العمل الفني موجودة أصلاً عند الفنان ولكن طريقة التعبير تحددها طبيعة المادة المستخدمة وشكلها . 
3. بيئة الفنان الريفية ، كان لها تأثيراً كبيراً على اكتسابه هذا الطابع الجمالي لوحاته عبر تنفيذ أشكاله باستطالة تقترب من استطالة الأشجار وتحمل آثارها ، وهذا ينطبق على الطين أو الحجر والعظام . 
4. إن فكرة الفنان ليست وليدة اللحظة وإنما هي حاملة لخبرات متراكمة ولما هو موروث . 
كما تضمنت هذه الرسالة أيضاً التوصيات والمقترحات فضلاً عن قائمة المصادر وصور الأشكال . 
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Abstract: 

The researcher commenced her research from the importance of topics of growing steps of innovative process for one of the most renowned Iraqi artists (AmerKhaleel) through pursuing developing implementing steps of a sculpture for that artist , innovation is a human activity described with consciousness and destination toward a specific field,  toward a specific goal and then passed toward another goals more deep, benefit and genuinity. 
Therefore the researcher has intended in her research to study what happen really when a human think innovatively in solving some problems or producing some new innovative results.

The current research included four chapters , first one dealt with the problem of the research , its importance , need to it , nature of the goal, boundaries and specifying its terms. 

The goal of the research included: 

Discovering the developing of stages for building a sculpture of the artist (AmerKhaleel).

Boundaries of the research  included in the chapter one were limited on discovering the building stages  developing of a shape addressed by (Face) for the artist (AmerKhaleel) was done in Babylon University / College of Fine Arts at 2006. 

Second chapter included the theoretical frame that comprised of three sections , first one dealt with the innovative procedure and its stages. Second section was about studying theories that explain innovative procedure, in the third section been studying the stylish modifications that passed over the artist (AmerKhaleel) in his artistic experience and the Third chapter included the procedures of the research as the researcher has used the depictive style through one of his studies which is study status in order to pursue implementing the artistic work, the researcher has used the notice and interview as tools to gathering information and wasn’t limited on mere eye viewing but use digital cameras so that not losing any details. 

While the fourth chapter included the results of research and conclusions, some of these results reached by the researcher are: 

2- The work grows and implemented in the same time, that means the artist (AmerKhaleel ) didn’t depend on primary preparing stages that means the preparing for a sculptural work and it’s the first stage of the innovative procedure. 

3- The stage of yielding has merged with inspiration stage for the artist (AmerKhaleel) in an attempt to match between the thought and the inner fact. 

4- The artist has tackled with the sculptural work according to the sign of all to parts starting from the all to parts by using the technique of omitting or adding through clay.

5- The artist was described with high flexibility and genuinity of the innovative mind , that is the flexibility is an inevitably matter but it works under the direct controlling of the main vision . 

6- The main feature of the work and its main qualifications of expression for it were exist really in the mind of the artist, between omitting and adding , the work will grow and implemented in the same time. 

7- The artist used the expressional style in doing his shapes generally and of the subject of the research especially due to the necessity of this style for modifications of shapes. 

8- The artist concentrated in his all works on the human head deemed the part of human that carries all emotions and senses of fear, sadness and grief were the subject and the main goal of the artist that he intend to express.

The researcher has come up to the following conclusions :-

1- The researcher has noticed under her wide knowledge in all works of the artist (AmerKhaleel) that he always tend to repeating faces in similar features may be due to reasons related to the environmental references of that artist that affected on him in addition to his wide knowledge. 

2- The idea of artistic work was existed already in the artist but method of expression is decided by the nature and shape of the used substance .

3- The rural environment of the artist had the big infect of giving this aesthetic stigma for his portraits by implementing his works by an extension close to the one of trees and had their signs, that is applied on clay, rocks and bones.

4- The idea of the artist is not a new born but it is an idea carrying congesting experience and had heritage. 

Also this study included some recommendations and suggestions in addition to list of references and images.
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